



برنامج إعداد معلم علم النفس

اولا: رسالة البرنامج باللغتين العربية والإنجليزية :

" إعداد معلم علم نفس مبدع قادر على المنافسة في سوق العمل مستخدما التطور التكنولوجي والاتجاهات الحديثة في التعليم والتعلم ومؤهل للتفوق في البحث ليسهم في تطوير المجتمع"

Mission of the program

Preparing a creative psychology teacher capable of competing in the labor market, investing technology, implementing new trends in teaching and learning, as well as being a qualified researcher who can contribute to the enhancement of society.





كلية معتمدة من الحيثة القومية. لضمات جودة التعليم والاعتماد

ثانيا: الأهداف باللغتين العربية والإنجليزية

الأهداف التطيمية للبرنامج:

- إكساب مهارات التخطيط للعملية التعليمية وتهيئة بيئات تربوية مرنة تناسب تنوع المتعلمين.
- إكساب مهارات تصميم وإدارة البيئات والمواقف التعليمية والعمل في الفريق لتحقيق الأهداف التعليمية.
- إكساب مهارات تطبيق طرائق وإستراتيجيات تدريس وأساليب تعليم وتعلم متوافقة مع مقتضيات
 المواقف التعليمية مراعياً الفروق الفردية بين المتعلمين وأنماط تعلمهم.
 - تنمية مهارة توظيف تكنولوجيا التعليم ومستحدثاتها لتحقيق أهداف تدريس علم النفس.
- إكساب مهارة استخدم أدوات وأساليب تقويم متنوعة لقياس نواتج التعليم والتعلم وتوظيف نتائجها لتحسين نواتج التعلم.
- إكساب مهارات التعامل بمهنية مع ذوي الاحتياجات الخاصة القابلين للدمج التعليمي باستخدام استراتيجيات وطرائق وأساليب تعليم وتعلم متوافقة مع مقتضيات المواقف التعليمية والانتجاهات الحديثة.
- تتمية مهارات التعلم الذاتي لتحقيق التتمية العلمية المستدامة، وبناء علاقات مهنية داخل وخارج المدرسة.
 - معرفة طبيعة العلاقات التكاملية بين فروع علم النفس والعلوم المختلفة .
 - اكتساب مهارة توظيف نظريات الإرشاد النفسي والتربوي وريادة الأعمال .
 - معرفة مصادر ومتطلبات العلاقات المهنية في مجال التعليم
- تتمية مهارات التواصل مع المتعلمين والأطراف المعنية مستخدماً قدراته الشخصية ومهارات تكنولوجيا المعلومات والاتصالات بإتقان.
- إكساب مهارات ربط العلاقات وتفسير الأحداث والمستجدات في ضوء دراسته للقضايا النفسية.
- تتمية مهارات التواصل بمهارة بلغة عربية سليمة وبإحدى اللغات الأجنبية بما يثري العملية التعليمية في مجال علم النفس.
- إكساب الالتزام بقيم المجتمع وبإخلاقيات مهنة التعليم وآدابها في تعاملاته مع المتعلمين
 المعنبين.





كلية معتمدة من الهيئة القومية لضمات جودة التعليم والاعتماد

- إكساب الوعى بمقومات الشخصية السوية لأفراد المجتمع المصري في مجال علم النفس .
- إكساب القيم الأساسية الخلقية والاجتماعية والسياسية والاقتصادية والانتماء الوطني والتسامح وقبول الأخر من دراسة علم النفس والعلوم المساندة والتربوية والثقافية .
- اكتساب الحصيلة التربوية والتعليمية والمهنية والمهارية المناسبة لتدريس علم النفس بما يساهم
 في التنمية المستدامة لمجتمعه وبيئته .
- تنمية مهارات حل المشكلات المهنية والمجتمعية بتوظيف الحقائق والنظريات العلمية الحديثة.
 - تنمية الاتجاه نحو المشاركة في أنشطة خدمة المجتمع لتحقيق الجودة والتميز .
 - إكساب الاتجاهات والطرق الحديثة للتطوير التربوي للوصول للجودة والتميز .
- إكساب القدرة على توظيف المفاهيم والمعارف والمهارات النفسية المختلفة (التوزيع، الربط، التحليل، التفسير) في المواقف التعليمية والحياتية المختلفة .
- تنمية مهارات توظيف مناهج البحوث من التحليل والتفسير والنقد والمقارنة والاستنتاج للقضايا
 النفسية والتربوية المختلفة بالمشكلات بالمجتمع المصري .
- إكساب المعرفة النفسية والعلوم المساندة والثقافية لدراسة الظواهر والحالات والمشروعات الإنسانية والاجتماعية .
- إكساب مهارات دراسة وتحليل وتفسير الظواهر والحالات والمشروعات الإنسانية والاجتماعية.





- 1. Giving the skills of planning the educational process and creating flexible educational environments that suit the diversity of learners.
- 2. Provide the skills of designing and managing educational environments and situations and working in a team to achieve educational goals.
- 3. Developing the skill of employing educational technology and its innovations to achieve the goals of teaching psychology.
- 4. Developing the skill of employing educational technology and its innovations to achieve the goals of teaching psychology.
- 5. Empowering the use of various tools and methods of presentation to measure teaching and learning outcomes and employing their results to improve learning outcomes.
- 6. Providing the skills to deal professionally with people with special needs who are capable of educational inclusion using strategies, methods and methods of teaching and learning compatible with the requirements of educational situations and modern trends.
- 7. Developing self-learning skills to achieve sustainable scientific development and building professional relationships inside and outside the school.
- 8. Knowing the nature of the integrative relationships between the various branches of psychology and sciences.
- 9. Gain the skill of employing theories of psychological and educational counseling and entrepreneurship.
- 10. Knowing the sources and requirements of professional relations in the field of education.
- 11. Developing communication skills with learners and concerned parties, using his personal capabilities and ICT skills to perfection





- 12.Providing skills of linking relationships and explaining events and developments in light of his studies of psychological issues.
- 13.Developing communication skills with the skill of sound Arabic and one of the foreign languages to enrich the educational process in the field of Psychology .
- 14.Giving a commitment to society's values and ethics and morals of the teaching profession in its dealings with the concerned learners.
- 15.Enriching awareness of the normal personality components of the Egyptian society in the field of psychology.
- 16.Gaining basic moral, social, political, economic, belonging, tolerance, and acceptance of other values from studying psychology, supporting sciences, educational and cultural studies.
- 17. Acquiring the educational, educational, professional and skills appropriate to teach psychology, in a way that contributes to the sustainable development of his society and environment
- 18. Developing professional and societal problem-solving skills by employing modern scientific facts and theories.
- 19. Developing the trend towards participating in community service activities to achieve quality and distinction .
- 20.Getting the trends and modern methods of educational development to reach quality and excellence.





- 21. Gain the ability to employ different concepts, knowledge and psychological skills (distribution, linkage, analysis, interpretation) in different educational and life situations.
- 22. Developing the skills of employing research methods of analysis, interpretation, criticism, comparison and conclusion of the various psychological and educational issues of problems in the Egyptian society.
- 23. Providing psychological knowledge, supportive and cultural sciences to study human and social phenomena, cases, and projects.
- 24. Acquiring the skills of studying, analyzing and interpreting human and social phenomena, situations and projects.

مدير وحدة ضمان الجودة

المدير الاحاديمي

منسق البرنامج المح